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پیچجدیدماجرایبورسیهها
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص روند پیگیری پرونده بورسیه ها گفت: »آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه 

قضاییه درباره بررسی موضوع بورسیه ها نامه ای به مقام معظم رهبری نوشت و ایشان نیز دستور بررسی دادند«.
محمدرضا مخبردرفولی با تاکید بر اینکه شــورای عالی انقلاب فرهنگی به بورســیه ها اجازه شــکایت داده است، اظهار 
داشت: »مصوبه ۶۳۰ شورا فقط در امور علمی و آموزشی است یعنی اگر در موارد غیرعلمی و غیرآموزشی مشکلی وجود 
داشته باشد دانشجویان و به طور کلی دانشگاهیان می توانند به مراجع قضایی از جمله دیوان عدالت اداری شکایت کنند«.
مخبر دزفولی افزود: »بر این اســاس مقرر شده است که یک هیئت در وزارت علوم، وزارت بهداشت و دانشگاه آزاد با نظر 

شورای عالی انقلاب فرهنگی تشکیل شود تا به مشکلات علمی و آموزشی رسیدگی کند و بورسیه ها نیز اگر موضوع علمی است و فکر می کنند در مسائل 
آموزشــی حقی از آن ها ضایع شده می توانند به هیئت های مذکور شکایت کنند و هیچ مانعی وجود ندارد. با توجه به اینکه در موضوعات علمی و آموزشی ، 

دانشگاه ها و مسئولان آموزش عالی تشخیص درست تری دارند این مصوبه تصویب شده است«.
»بورسیه« یکی از چالش برانگیزترین تعاملات میان دولت و مجلس بود. بورسیه های غیرقانونی همچنین یکی از دلایل استیضاح رضا فرجی دانا، وزیر سابق 
علوم بود. تعداد اولیه بورسیه های غیرقانونی بیش از ۳۰۰۰ عدد عنوان شد، اما مدتی بعد محمد پورمختار، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ در نامه ای به وزارت 
علوم گفت: »به جز ۳۶ مورد که مندرجات خود را خلاف واقع درج نموده اند، سایر بورسیه های اعطا شده قانونی و طبق روال بورسیه می باشد«. کار بورسیه ها تا 
جایی پیش رفت که رهبر معظم انقلاب اسلامی در این باره بیان کردند: »در این ماجرا به خیلی ها ظلم شد و این کار هم خلاف قانون بود و هم خلاف تدبیر«.

رازدجلهفاششد
محسن رضایی در صفحه اینســتاگرامش گفت: »امروز می خواهم راز دجله را بگویم، رازی که تاکنون چیزی درمورد آن 
نوشته نشده است«. محسن رضایی با بیان اینکه به مناسبت هفته دفاع مقدس، روزی یک خاطره منتشر می کند، نوشت: 
»در عملیات بدر که توسط لشگر ٣١ عاشورا صورت می گرفت تلاش می کردیم با مهدی ارتباط بی سیم برقرار کنیم. غلبه 
آتش و فشــار تانک های دشمن زیاد شده بود. از شهید احمد کاظمی خواســتم که به مهدی بگوید بازگردد اما او گفته بود 
جنگ، جنگ آتش اســت و نمی توانم برگردم«. رضایی ادامه داد: »مهدی بین دوراهی خود و غیرتش مانده بود. غیرتش 
حکم می کرد که بماند و خودش می گفت که به عقب بیاید. من می دانستم که اگر با او صحبت کنم به دلیل آنکه نماینده امام 

هستم می توانم او را بازگردانم. تنها تصویری که می توانم از آن لحظات ارائه بدهم لحظه حضور حضرت ابوالفضل)ع( کنار رود فرات است«. وی با اشاره به 
راه موفقیت عملیات بدر نوشت: »وقتی مهدی محاصره شد از آنجایی که می دانست جنگ به بن بست رسیده و تنها راه موفقیت در عملیات »بدر« حفظ 

»دجله« است، او مانده بود چکار کند، چون دیگر دجله قابل حفظ نبود«.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: »رفتار او من را یاد تلاش حضرت ابوالفضل)ع( برای حفظ مشکی که دیگر قابل حفظ نبود، می اندازد. مهدی 
دچار حالت شرمندگی شده بود و عملا پیش از آنکه گلوله به او بخورد کشته شده بود. لذا در آن لحظه گلوله ای به پیشانی او می خورد و روی زمین می افتد. 
پس از آن قایقی می آید که او را به عقب بیاورد اما آن قایق را دشمن می زند و پیکر مهدی به رود دجله می افتد. من فکر می کنم او یک دعا در آن لحظه کرد و 

آن این است که خدایا آبروی مرا حفظ کن. یعنی او در آن لحظه از اینکه پیکرش به عقب بیاید شرم داشت«.

باپیروزیهستهایفضای
جدیدیپیشرواست

مدارس امســال نیز با ســخنان رئیــس جمهور آغاز 
شد. حســن روحانی در ســخنرانی اول مهر امسال 
خود در دبستان پســرانه باقرالعلوم منطقه ۱۴ تهران 
دانش آموزان را به سوال کردن فراخواند و تاکید کرد 
باید همواره با ذهنی پرسشگر درباره محیط اطراف و 
حال و آینده کشــورمان بپرسیم. پرسش مهر امسال 
رئیس جمهور نیز درمورد توافق هســته ای و اوضاع 

پساتحریم بود.

 درباره وضع جامعه سوال
 بپرسید

روحانــی در ایــن مراســم ضمــن تبریک ســال 
تحصیلی جدیــد خطاب به دانش آمــوزان گفت: 
شــما فقط به مدرســه نیامدید که کتاب را برایتان 
بخوانند و در پایان سال امتحان بدهید و به مقطع 
بعد بروید، بلکه دبســتان باید محیط شناخت شما 
باشــد و دنیا و کشــورتان را خوب بشناسید و فکر 
کنیــد آینده زندگــی را چطور بســازید. وی با بیان 
اینکه کلید علم و پیشــرفت، ســوال کردن اســت 
و بایــد درباره  همه چیــز ازجمله جامعــه و محیط 
گر درباره   زیست ســوال بپرســید، تصریح کرد:  ا
محیط زیست و زندگی عادی خود سوال بپرسید، 
می توانیــد جامعــه را بهتر بشناســید و برای آینده 
برنامه ریزی بهتــری بکنید. روحانی تاکید کرد که  
گر سوال کنید که چرا وضع ما این گونه است و با  ا
دیگر کشورها مقایسه کنید، می توانید برای آینده 

بگیرید.  بهتری  تصمیمات 

با پیروزی هسته ای فضای جدیدی پیش 
رو است

رئیس جمهور در بخــش دیگری از صحبت های 
خود بــا اشــاره بــه توافــق هســته ای گفت که 
امســال دانش آمــوزان و همــه دانشــگاهیان و 
همه ۱۳میلیونی کــه در کلاس ها امروز درس و 
مشــق را آغاز می کنند باید بداننــد با تلاش ملت 
بــزرگ ایــران و دیپلمات ها و پیروزی هســته ای 
فضای جدیــدی پیش روی کشــور ایجاد شــده 
اســت. روحانی تاکیــد کرد: همه تــلاش ما این 
اســت غل هایی که دشــمنان روی دست و پای 
ما بســته بودند، باز شــود. تلاش ما این است که 
فضای بیشتری برای کار بیشــتر و استفاده بهتر 
از امکانات کشور برای رشد بیشتر به وجود بیاید. 
وی در عین حــال تصریح کرد که هیچ وقت نباید 
از شرایط فعلی راضی باشیم و همیشه باید دنبال 

شرایط بهتر باشیم.

دانش آموزان بگویند فرصت های 
پساتحریم چیست

روحانی همچنین پرســش مهر امسال را به توافق 
هســته ای اختصــاص داد و گفت: پرســش مهر 
امســال که از شــما عزیزان دارم این اســت که به 
نظر شــما دانش آموزان عزیزی که سرمایه اصلی 
کشــور ما هســتید بعد از انجام توافق هسته ای با 
شــش قدرت بزرگ دنیا چه فرصت هــای تازه ای 
پیش روی ما گشــوده شــده اســت. وی در ادامه 
خطاب بــه دانش آموزان پرســید:  به نظر شــما از 
لحاظ علــم و فناوری، محیــط کار، اقتصاد روابط 
ما با همسایگان و دنیا شــرایط بهتر در زندگی حل 
مشــکلات محیط زیســت، آب، خــاک، جامعه، 
اشــتغال و جوانان ما بعد از پایان تحریم و ماه های 
آینده فرصت پیش روی ما چیســت و چگونه باید از 

این فرصت استفاده کنیم؟

نگرانی جدید بعد از برجام
جریان جاسوسی در رسانه ها یا فشاری جدید بر دولت؟

» جاســوس های پســا برجامی« عنوانی است که رئیس کمیســیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی آن را اعلام کرده است. این بار اما نگرانی جدید عده ای 
از  نمایندگان مجلس نهم، از جنس برجام و ناظر بر پسابرجام است. آن ها ادعا می 

کنند سرویس های جاسوسی به رسانه های ایران نفوذ کرده اند.

قضیه از چه قرار است؟ 
گرچه موضوع با تذکر ۱۲ نماینده مجلس شورای اسلامی رسانه ای شد، اما قضیه 
به ماه ها پیش برمی گردد. سیداحمد علم الهدی ضمن انتقاد از بازگشایی سفارت 
انگلیس گفته بود: »نباید اجازه دهیم در کشور ما بساط عملیات خرابکارانه خود 
را پهن کنند«. علم الهدی که از منتقدان اصلی توافق هســته ای است، هشدار 
داده بود که گشایش مجدد سفارت انگلیس در تهران و تاثیرات برجام، موجب باز 
شدن پای جاسوس ها به رسانه های داخلی می شود: »چه کسی است که نداند 
عمله مفت و بی جیره و مواجب و روباه استخوان خوار پشت سر آمریکا، انگلیس 
است که از دو قرن گذشته تا به امروز تمام ضربات وارده به استقلال ایران از ناحیه 
این کشور بوده است و امروز می بینیم مرکز همه توطئه های دو قرن اخیر انگلیس 
در تهران بازگشایی می شود. برای نوکری عملیاتی انگلیس و صهیونیست ها، آیا 
نباید احســاس خطر کنیم؟ آیا این موضوع ایجاد دغدغه نمی کند؟  ما در هشت 
سال دفاع مقدس دســت خالی در برابر تمام دنیا ایستادیم چرا که عزیزان شما 
سربازان جان بر کف کشــور بودند و در مقابل دشمن ایستادند تا شما با بصیرت 

کامل اجازه ندهید زاویه داران در این کشور به جایی برسند«. 
بعد از صحبت های علم الهدی پروژه ای آغاز شد که حالا به نظر می رسد با طرح 
آن در مجلس و تذکر به دو وزیر دولت یازدهم، وارد فاز جدیدی شده باشد. سایت 
۵۹۸، اردیبهشت سال جاری، در گزارشی نوشته بود: »یک مجله در مطلبی که 
پیرامون وضعیت سیاسی اروپا به چاپ رسانده است در مقابل نام نویسنده این گونه 
توضیح می دهد، جان کین فیلسوف سیاسی استرالیایی و استاد دانشگاه سیدنی و 
برلین است. نشریه ای دیگر نیز که با توضیح نشریه تخصصی علوم انسانی فعالیت 
می کند در آخرین شماره خود مقاله ای را از رامین جهانبگلو محکوم امنیتی سابق 
و متهم و همچنان فراری، مقاله ای را به چاپ رسانده است«. چند روز گذشته هم 
معاون تهذیب حوزه علمیه استان قم بیان کرد: »سرویس های جاسوسی به دنبال 
نفوذ نیروهای خود به درون حوزه هستند تا با تربیت آن ها، ریشه دین خدا را بزنند 
و خیال خام و ســاده انگاری است اگر فکر کنیم دشمن بیکار نشسته و نسبت به 

حوزه و روحانیت برنامه ای ندارد«.

از تذکر به وزرای دولت تا حذف خبر بازداشت چند روزنامه نگار
دو روز گذشــته خبری از صحن علنی مجلس شــورای اسلامی به گوش رسید 
مبنــی بر »تذکر ۱۲ نماینده مجلس شــورای اســلامی بــه وزرای اطلاعات و 
ارشــاد«. این نمایندگان که عمدتا از اعضای جبهه پایداری هســتند، در ردیف 
نمایندگان مخالف توافق هســته ای نیز قرار می گیرند. آن ها در متن تذکرشان 
نوشــتند: »یک باند و جریان مخرب صدها نفری رسانه ای در داخله وابسته به 
سرویس های جاسوسی غربی می باشند و با کشــورهایی از جمله نروژ ـ هلند و 
انگلیس مرتبط هستند. سرپل ارتباطات آن ها در خارج از کشور افرادی از سران 
فتنه ۸۸ و فراریان و پناهنده شدگان به کشورهای غربی می باشند. این جریانات 
در روزنامه های زنجیره ای و رسانه های فضای مجازی با هدایت سرویس های 
انگلیسی و غربی و با دادن عنوان به این نفوذی ها و القای مواضع خواسته شده 
از طــرف بیگانگان را عملیاتــی می کردند. لذا نمایندگان ملــت از وزارت مقتدر 
اطلاعات نظام مقدس جمهوری اسلامی می خواهند که سریعا به این جریان 
وابسته به دشمنان انقلاب، برخورد و پرونده آن ها را تسلیم قوه قضاییه بنمایند«. 
با این حال اتفاق جالب در شــب اعلام تذکر به وزرا رخ داد. خبرگزاری مشرق، 
خبر بازداشــت ۱۲ روزنامه نگار روزنامه اصلاح طلب را بر خروجی خود قرار داد 

که به سرعت خبر حذف شد!
 اما سوال اینجاســت که این نمایندگان مجلس شورای اسلامی قطعا از طریق 
گزارش هایی که از نهادهای اطلاعاتی و امنیتی به دستشان رسیده است، به این 
نتیجه رسیده اند، اما چه نیازی است به تذکر به وزرای ارشاد و اطلاعات و سوال 
بزرگ تر این اســت که چرا تنها ۱۲ نماینده مجلس از این اســامی باخبرند و سند 
در دســت دارند؟ به هر صورت، ادعای نفوذ صدها نفر از اعضای سرویس های 

جاسوسی، ادعایی نیست که به سادگی از کنار آن بتوان گذشت. 

نمایندگان مجلس یا سخنگوی دستگاه های امنیتی؟
بعد از انتشــار این خبر، دو نماینده مجلس شــورای اسلامی و ســردبیر روزنامه 

اطلاعات در همین راستا توضیحاتی ارائه دادند.
 اولین نفر علی مطهری بود که در جمع خبرنگاران گفت: »سندی از نفوذ چند صد 
نفری جاسوسان در مطبوعات کشور ندیده ام و در این باره احساس نگرانی ندارم. 
به طور کلی در نگاه این افراد، اصلاح طلبان ضدانقلاب و کافر هستند، وقتی این 
افراد چنین دیدی دارند، حتما این گونه هم قضاوت می کنند و باید نگاهشان به 

اصلاح طلبان عوض شود«.

کاظم انبارلویی، ســردبیر روزنامه اطلاعات هم با بیان اینکه جرم نفوذی بودن 
برخی روزنامه ها از تیترهایشــان کاملا مشهود است، بیان کرد: »اگر رادیو های 
بیگانه از جمله بی بی ســی و صدای آمریکا را باز کنید، می بینید روزنامه نگارانی 
که در دهه اصلاحات در روزنامه های کشــور قلم می زدند، از آنجا با شما سخن 
می گویند. امروز هم اگر توجه کنید، می بینید که تیتر اول بســیاری از روزنامه ها 
همان تیتر رســانه های بیگانه یا تکمیل کننده اهداف، نیات و غرض آنان است 
که این موضوع نشان از هماهنگی و ارتباط دشمنان با برخی از خبرنگاران و نفوذ 
آنان در برخی روزنامه های کشــور دارد.« انبارلویی درخصوص تذکر نمایندگان 
مجلس به وزرای دولت اظهار داشت: »تعدادی از نمایندگان متوجه نفوذ برخی 
از ایادی دشمن در روزنامه های کشــور شدند و از وزیر اطلاعات خواستند که به 
این موضوع رســیدگی کند و اگــر وزارت اطلاعات به این تذکرات پاســخ مثبت 
دهد، با اطلاعات و مراقبت هایی که دارد می تواند این افراد نفوذی را شناسایی و 

از رسانه های کشور خارج کند«.
رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اســلامی اما به نظر می رسد کار را 
تمام کرد. احمد سالک که خودش یکی از ۱۲ نماینده مجلس تذکردهنده است، 
با تاکید بر اینکه مذاکرات هســته ای، باعث تغییر عملکرد غربی ها شده است، 
تصریح کرد: »وقتی بحث مذاکرات هسته ای پیش آمد و برجام نیز ثمره این کار 
شد، این تلاش دشمن تا حدودی در هاله ای از غفلت قرار گرفت و مذاکرات را با 
وجود آنکه در جای خودش قابل تقدیر و تحسین است، به شیوه دیگری برجسته 
کردند، اما برنامه آن ها برای پســابرجام عبارت اســت از »تغییر« که اوباما نیز با 

صراحت آن را اعلام کرد«.
سالک ادعا کرده است که این تغییر به معنای براندازی است: »اخیرا از طریق ورود 
به مطبوعات و رسانه ها، سر و کله یک جریان جاسوسی غربی در این حوزه پیدا 
شده است که در مقالات و یادداشت ها ردپای آن ها دیده می شود. دستگاه های 
امنیتی و حافظان انقلاب اسلامی تلاش کرده اند و تعدادی از آن ها را شناسایی 
کرده اند که اهل قلم و رسانه هستند و تذکر ما به دستگاه های امنیتی و وزارت ارشاد 
نیز این بود که این روند تقویت شــود و برخورد جدی با جریان نفوذی و جاسوسی 
غرب در رسانه ها و مطبوعات صورت گیرد. این تذکر برای جلوگیری از نفوذ آمریکا 

و همپیمانان اوست«.
طبق گفته های سالک، این ۱۲ نفر با دستگاه های امنیتی در ارتباط اند و به نوعی 
سخنگوی آن ها شده اند. اما باید پرسید که مگر دستگاه های امنیتی خودشان 

نمی توانند با قوه قضاییه در تماس باشند؟  

خاطره روزپیگیری روز

دست هایی در داخل و خارج، نمی خواهند ایران به اروپا نزدیک شود
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام در دیدار با ســفیر آلمان در تهران گفت که دســت هایی در داخل و خارج از ایران، فعالانه نمی خواهند جامعه ایران به اروپا نزدیک شــود. محســن رضایی در 
دیدار خود با بارون میشــائیل فون اونگرن اشــترنبرگ تصریح کرد: از طرف مجمع و رهبری می گویم که مشــکلات زیادی با آمریکا وجود دارد .تاریخ  نشــان داده اســت که نباید به گفته های 
آن ها اعتماد داشــت ولی با بخشــی از اروپا به ویژه آلمان چنین مشــکلی نداریم و ایران می تواند از بازار بســیار خوبی که در آســیای مرکزی به واســطه سرمایه گذاری شــرکت های آلمانی در 
ایران وجود دارد اســتقبال کند. وی با تاکید بر اینکه این مســئله یک فرصت طلایی است، گفت طی ۴-۵ ســال آینده بهترین فرصت برای اروپا خواهد بود که با ایران روابط اقتصادی برقرار 
کنــد. رضایــی تصریح کرد که میان ایــران و آلمان یک بحث جدی اقتصادی وجــود دارد و مردم ما دید خوبی به فرهنگ آلمان دارند و ما از گســترش روابط اقتصادی با آلمان اســتقبال 
می کنیم. وی در بخش دیگری از ســخنانش با اشــاره به اینکه ایران در امر مبارزه با تروریســم از ابتدا فعال بوده اســت تصریح کرد: برای حفظ امنیت منطقه تنها کشــوری که می تواند 

نقش آفرین باشد ایران است. 

سیاسی


